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NOT JUST
THE 

GARDENERS
THE PRACTICE OF LANDSCAPE ARCHITECT  

NOWADAYS SINKS ITS ROOTS INTO ASPECTS OF THE 
ENVIRONMENT IN MANNERS THAT ARE NOT ONLY  

AESTHETIC BUT ALSO INTEGRAL TO THE PROVISION 
OF A SUSTAINABLE TOMORROW  

AND SUPPORT OF A HIGH QUALITY OF LIFE.  
FROM PUBLIC SPACES TO COMMERCIAL AND PRIVATE  

PROJECTS, LANDSCAPE ARCHITECTS ASPIRE  
TO BOTH LEAD, CRAFT AND NURTURE THE ARTFUL  

DESIGN OF THE SETTINGS OUR STORIES ARE  
PLAYED OUT UPON. 

art4d TALKED TO FOUR LOCAL LANDSCAPE  
ARCHITECTURE STUDIOS TO FIND OUT  

HOW THESE RESPONSIBILITIES OF PLACE MAKING 
AND SPACE SHAPING ARE BOTH RESPONDED TO AND  
CELEBRATED VIA THE POTENTIAL OF THE DISCIPLINE 

– DESIGNING AND IMPLEMENTING CREATIVITY IN  
A MANNER THAT GIVES EQUAL IMPORTANCE TO BOTH 

CHARACTER AND SETTING, PEOPLE AND  
THE ENVIRONMENT THAT WE LIVE WITHIN.

TEXT: REBECCA VICKERS & NAPAT CHARITBUTRA 
PHOTO: KETSIREE WONGWAN EXCEPT AS NOTED
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IF (INTEGRATED FIELD)
IF’S WORK WILL EXPAND YOUR UNDERSTANDING OF LANDSCAPE  
ARCHITECTURE INTO SOMETHING WIDER, THROUGH NOT ONLY 

THEIR CONSIDERATION OF STRUCTURE BUT ALSO THE SENSE OF 
THE USER, AND UTILIZATION OF FAR FROM TYPICAL CONDO AND 

GARDEN SITES TO THAT OF AGRICULTURAL FIELDS

อะไรคือแนวคิดหรือปรัชญาการท�างานของสตูดิโอของคุณ?
หลกัการของเราเกดิขึน้ตัง้แต่ตอนตัง้บรษิทั นัน่คือ ‘Integrated Field’ เราเช่ือ 
ว่างานดีไซน์ที่ดีไม่ควรถูกจ�ากัดด้วยสไตล์หรือความเช่ือใดความเช่ือหน่ึง  
เราเชือ่ว่าการตอบโจทย์ทางด้านดไีซน์เปิดกว้างกว่านัน้ และความหลากหลาย 
ในการหาโจทย์ และตอบโจทย์ในงานดไีซน์กม็ทีางเลอืกมากมาย เราเน้นการ 
ท�างานเป็นทีม จะเห็นได้ว่าเรามีพาร์ทเนอร์ถึง 12 คน ทุกๆ การท�างานจะ
เริ่มต้นด้วยการค้นหาว่าโจทย์คืออะไร เริ่มจากการดีไซน์ “วิธีการท�างาน” 
ของโจทย์นัน้ๆ ว่าควรจะเป็นอย่างไร และใครควรจะเป็นคนท�า อย่างในพาร์ท 
แลนด์สเคป เราก็จะมีคุณกัลยวัจน์ เป็นคนดูแล คนชอบบอกว่า IF คือความ
หลากหลาย แต่จริงๆ แล้วเราไม่ได้ชอบความหลากหลาย แต่เราเช่ือในส่ิงที ่
เหมาะสมมากกว่า เราเชือ่ว่าสิง่ๆ หนึง่จะมสีิง่ทีเ่หมาะสมกบัมนัเพยีงไม่กีอ่ย่าง 

โปรเจ็คต์ไหนบ้างที่อธิบายถึงคาแร็คเตอร์ของสตูดิโอได้ดีที่สุด?
โปรเจ็คต์แรกคือ ‘เอื้อ การ์เดน’ เป็นสวนบ้านที่มีสเกลเล็กหน่อย และเป็น 
โครงการรีโนเวทพ้ืนท่ีเดิมท่ีเต็มไปด้วยพื้นท่ีดาดแข็งที่เคยเป็นที่จอดรถเดิม 
ของบ้าน เป็นถนนและเจ้าของบ้านได้ซือ้ทีเ่พ่ิมเตมิข้างบ้านซึง่เตม็ไปด้วยพืน้ 
ดาดแข็งเช่นกัน เราเลยจัดการพ้ืนที่นั้นใหม่โดยพยายามเพิ่มพื้นที่สีเขียว 
เข้าไปให้มากท่ีสุด และสร้างกิจกรรมให้กับบ้าน เช่น ท�าเส้นทางวิ่งจ๊อกกิ้ง  
จัดพื้นที่ปลูกพืชผักสวนครัว ลานจัดปาร์ตี้ และสร้างเรือนรับรอง โดยเรายึด 
หลักการว่า จะท�ายังไงให้สมาชิกในบ้านเข้าถึงพื้นที่สีเขียวได้มากที่สุดและ 
ได้ออกมาใช้พื้นที่ร่วมกัน เวลาเราดีไซน์โปรเจ็คต์ที่เป็นบ้าน เราจะใส่ใจใน 
เรื่องของอารมณ์และความรู้สึกของเจ้าของบ้าน ว่าเขาอยากจะให้อารมณ์
ออกมาเป็นแบบไหน นีเ่ป็นอกีส่วนหนึง่ทีเ่ราอยากจะเสรมิให้กบับ้านในฐานะ 
ภูมสิถาปนกิ มนัมากกว่าการดไีซน์ แต่เหมอืนเป็นการไปช่วยปรบัการใช้ชวีติ 
ของเขาให้เหมาะสมข้ึน และได้รับความแตกต่างจากงานภูมิสถาปัตยกรรม 

ถดัมาคอื ‘Coro Field’ ทีเ่ป็นโปรเจค็ต์ทีแ่ปลกใหม่และท้าทายส�าหรบัเรามาก  
จรงิๆ เราเริม่จากการไม่มโีจทย์อะไรเลย เจ้าของทีม่าหาเราเพราะเขาต้องการ 
จะพฒันาพืน้ที ่แต่ยงัไม่รูว่้าจะท�าอะไรด ีแค่บอกเราว่าเขาสนใจเรือ่งการเกษตร  
มันเปิดกว้างมาก เราจึงเริ่มตั้งแต่การออกแบบโปรแกรม โครงการน้ีเรา
ได้วางแผนและท�างานร่วมกับทีมงานของโครงการ จนเกิดเป็นโครงการนี้ 

What is the concept or working philosophy of your studio?
Our principle has been with us since the establishment of  
‘Integrated Field.’ We believe that a good design should not be  
limited by a particular style or belief, and that design should be  
answered to in a much broader sense. In design, the diversity of 
how we search for subject matter and answer our objectives is  
so great. We highlight the importance of teamwork as you can  
see that we have 12 partners.  The working process begins with us  
trying to understand what the subject really is before starting to  
design the “working method” for a project, what it should be like  
and who should be doing it. We have Gullyawat supervising the  
landscape here at IF. People say that IF is all about diversity. We  
do not really like diversity per se but we do believe in suitability.  
We believe that there are only a few things that really suit this 
one particular thing.
 
What are the projects that best describe the character of 
your studio?
The first project is ‘Oer Garden.’ It was a small-scale house  
garden and a part of a home renovation project. The site was  
originally a solid ground, which was used as the house’s parking  
space, somewhat like an internal roadway. The owner later 
bought more land and expanded the house sideways and it was 
all hard concrete ground. We worked with the site by maximizing  
the green element, adding the space that would initiate more 
activities such as jogging, gardening and hosting parties with  
a guesthouse being a part of the addition. Our principle was to  
provide the dwellers optimal access to the green space for 
everyone to use together. Whenever we design a residential 
project, we take owners’ feelings and emotions into considera- 
tion, finding out what kind of vibe they are looking for. It is one of 
the elements that we like to add to the house as a landscape  
architect. It’s more than just design but a readjustment that 
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โปรแกรมถูกแบ่งเป็น 4 พื้นท่ี คือ คาเฟ่ แปลงการเกษตร พื้นที่เวิร์กช็อป 
และที่จอดรถ ด้วยความท่ีเราต้องท�างานกับพืชพันธุ์ ในการดีไซน์เราจึง 
ค�านึงถึงเรื่องฤดูกาลเป็นหลัก ซ่ึงเป็นสาเหตุให้โครงสร้างต่างๆ ในพื้นที่ถูก 
ออกแบบให้ปรับเปลี่ยนเข้ากับความต้องการของพืชพันธุ์ในทุกๆ ฤดูได้ เช่น 
grid of agriculture ที่ถูกครอบด้วยโครงสร้างที่ออกแบบให้สามารถติดตั้ง 
หลังคาผ้าที่ถอดออกได้ และมีฟังก์ชั่นการใช้งานให้เป็นท่อส่งน�้าส�าหรับการ 
เพาะปลกูด้วย ใต้ทางเดนิกจ็ะมกีารซ่อนระบบระบายน�า้ และระบบหมนุเวยีน 
น�้ากลับมาใช้ใหม่ นี่คือ landscape system ที่เราสร้างขึ้น เราไม่ได้ออกแบบ
แปลงปลูกผักให้แค่สวย แต่ให้มีประสิทธิภาพ และตอบโจทย์กับ “พืช” 
ให้ใช้ได้จริงและใช้ได้ดีด้วย

ในมุมมองของคุณ ภูมิสถาปนิกควรจะมีบทบาทยังไง?
เรามองว่าแลนด์สเคปฯ ต้องเป็นทั้งผู้น�าและผู้สนับสนุน เราต้องร่วมมือกัน 
เพ่ือหาจุดลงตัว เมื่อเรามองภาพกว้างแล้ว เราจะถอยออกมาอีกเพ่ือมอง 
ภาพรวมของโครงการอกีท ีเราเป็นเหมอืนผูจ้ดัการสเปซทีน่อกเหนอืไปจากตวั 
อาคาร ทีน่ีก้ต้็องมาดกูนัว่าจะท�าอะไรได้บ้าง ไม่ว่าจะส่งเสรมิให้สถาปัตยกรรม
โดดเด่นขึ้นมา หรือท�าตัวเองให้เป็นเหมือนน�้า พยายามกลืนตัวเองเข้ากับ
อาคารก็ได้ 

คุณคิดว่าอะไรเป็นเรื่องที่ท้าทายที่สุดส�าหรับการท�างานเป็นภูมิสถาปนิก 
ในประเทศไทย?
ธรรมชาติครับ ปัจจัยอื่นอย่างคนที่ต้องเจอเรายังคุยหรือปรึกษากันได้ แต่ 
แดด ลม ฝน พืช แมลง เป็นเรือ่งทีท้่าทายมาก ว่าจะท�ายังไงถึงจะอยูร่่วมกบั 
ธรรมชาติพวกนี้ได้อย่างยั่งยืนโดยเฉพาะในบริบทของประเทศไทย แต่ถ้า 
เป็นในเชิงโครงการที่ท้าทายส�าหรับเราก็คงเป็นงาน urban งาน urban มีอีก 
ข้อจ�ากัดที่เหนือไปกว่าธรรมชาติ น่ันก็คือผู้คนผู้ใช้งานตรงน้ัน งานแบบนี้ 
ท�าให้เราต้องรีเสิร์ชมากข้ึน ว่าความต้องการของพื้นท่ีตรงน้ันจริงๆ แล้วคือ 
อะไร แลนด์สเคปตรงนัน้อาจจะไม่ต้องสวยทีส่ดุ แต่มนัต้องเหมาะสมกบัพืน้ที่ 
จรงิๆ เขาอาจจะไม่ได้ต้องการพ้ืนทีส่เีขยีวก็ได้ แต่ถ้าพวกเขาต้องการทีจ่อดรถ  
เรากอ็าจจะท�าทีจ่อดรถทีพ่เิศษทีส่ดุตรงนัน้กไ็ด้ ความท้าทายอกีอย่างของงาน  
Urban ก็คือ การวางแผน การจัดการ และการสร้างภาพรวมของโครงการ
ให้เกิดประสิทธิภาพสูงสุด ซึ่งต้องใช้ความรู้มากมายจากหลายฝ่าย ซึ่ง
เราคิดว่าเป็นอีกความท้าทายหนึ่ง

คุณมีนิยามของ ‘ภูมิสถาปัตยกรรม’ ว่ายังไงบ้าง?
ค�านี้มันกว้างมาก มีหลายๆ อย่างท่ีเข้ามาเกี่ยวข้อง ท้ังสิ่งท่ีมนุษย์สร้างและ 
จากธรรมชาติ เราคิดว่าเราคือผู้ที่รวบรวมความหลากหลายนั้นมาจัดการ  
ผ่านกระบวนการดไีซน์ เราเชือ่ว่ามนัไม่มคี�าตอบทีต่ายตวัหรอก มนัขึน้อยูก่บั 
ตัวเราว่าจะจัดการยังไง ดังน้ันแล้ว มันจึงเป็นเรื่องของการจัดการ อะไร? 
ยังไง? มีอะไรเป็นตัวตั้ง? มากกว่าที่จะนิยามมันออกมาอย่างชัดเจน 

makes their way of living more suitable and satisfactory some-
how, creating a difference by using landscape architecture. 

‘Coro Field’ is another project that we find to be very unorthodox  
and challenging. It essentially began with no brief given what- 
soever. The owners came to us because they wanted to develop 
the land but they did not know how or what to do with it. All they  
told us was that they were interested in agriculture. With such a  
broad topic to work with, we began by dividing the site to accom- 
modate 4 areas, a café, a plot of land for agricultural activities,  
a workshop area and a parking space. The fact that this is an  
agriculture-related project, the design puts a high regard on 
seasons, which are the reason why all the structures can be  
adjusted to suit the demands of the plants that change throughout  
the year. For instance, the grid of agriculture is covered with a  
structure specifically designed to have a removable fabric roof.  
This particular structure comes with the additional functionality 
of a frame where water supply pipes are installed and, hidden  
underneath the walkway, is a water drainage and recycling 
system so we essentially built a landscape system. What we  
design isn’t just a beautiful plot of vegetation, but something  
that works well with agricultural activities and the plants that are  
being grown.
 
In your opinion, what should the role of a landscape  
architect be?
We have to act as both a leader and a supporter. We collaborate  
to find the right solution. We look at the project with a broadened  
perspective and we take a step back to see the big picture. We 
manage the space beyond buildings. Then, we look at what we  
are able to do with the landscape, whether it is to complement  
the architecture or to flow like water, blending itself in with  
the building.
 
What do you think is the most challenging aspect of working 
as a landscape architect in Thailand?
Nature. Other factors like people are negotiable, we can talk  
and discuss. But sunlight, wind, rain, plants and insects are  
all challenging because we have to find ways to coexist with  
these elements in nature, and do it sustainably, especially in the  
context of Thailand. The work we think is the most challenging  
are the urban projects, mainly because they come with the kind  
of limitations that involve people, the actual users of the space.  
This type of project requires us to do more research, to find out  
what the true demands for the space are. The landscape might  
not have to be the most beautiful but it has to really suit the space.  
Perhaps it is a parking lot, not a green area that people want, so  
we have to come up with the most special parking space. Another  
challenging thing about urban projects is planning, managing 
and formulating the project in terms of the big picture in order to  
achieve the most efficient outcome. It requires a great deal of 
knowledge from different disciplines. That, too, is a challenge.
 
What is your definition of “landscape architecture” ?
It is a very broad term and it involves a lot of things, both man- 
made and those that are natural in origin. We bring together and  
manage the diversity through the design process. There is no  
definite answer. It depends on how one chooses to deal with it.  
It’s more about the management, what, how, and on what ground,  
rather than one specific definition.

integratedfield.com

หน้าตรงข้าม
บน, ภาพมุมกว้างของ  
grid of agriculture  
ที่ออกแบบมาให้มีความ
เหมาะสมกับการเพาะปลูก
ในทุกๆ ฤดูกาล
ล่าง, private garden ด้าน
หลังเรือนรับรองในโปรเจ็คต์ 
‘Oer Garden’ ที่สถาปนิก
ตั้งใจให้เป็นพื้นที่ส�าหรับ 
เดินจงกรม โดยดงึเอา 
องค์ประกอบอย่าง หิน และ 
ต้นไผ่มาสร้างบรรยากาศ 
ที่เงียบสงบ

OPPOSITE PAGE
ABOVE, A WIDE PERSPECTIVE  
OF THE GRID OF GREEN 
THAT WAS DESIGNED WITH 
REGARD TO AGRICULTURAL 
REQUIREMENTS
BELOW, A PRIVATE GARDEN,  
LOCATED BEHIND THE 
GUESTHOUSE IN THE  
PROJECT ‘OER GARDEN,’  
WHICH WAS DESIGNED  
TO FUNCTION AS  
A MEDITATION AREA
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LANDSCAPE ARCHITECTS  
OF BANGKOK (LAB)

THERE ARE TWO GREAT DIFFICULTIES WHEN IT COMES TO BEING A  
LANDSCAPE ARCHITECT IN THAILAND. FIRST, IS CONVINCING CLIENTS NOT TO 

REMOVE TREES FROM ONE SITE IN ORDER TO INCORPORATE THEM INTO 
 ANOTHER, AND SECOND, WORKING IN A MANNER THAT ALLOWS FOR THE  

STUDIO TO MAINTAIN THEIR INITIAL VISION
อะไรคือแนวคิดหรือปรัชญาการท�างานของ LAB?
เราจะให้ความส�าคัญกับทุกองค์ประกอบและกระบวนการการเปลี่ยนแปลงทางธรรมชาติ
ท่ีอยู่ในพ้ืนท่ีท่ีเราท�างาน และหาวิธีท่ีจะออกแบบให้กลมกลืนหรือส่งเสริมองค์ประกอบ 
เหล่าน้ีให้มีความโดดเด่นชัดเจนมากขึ้นด้วย แต่ในกรณีท่ีพ้ืนท่ีท่ีเราท�างานมีปัญหา  
การแก้ไขฟื้นฟูพ้ืนท่ีก็เป็นส่ิงท่ีเราให้ความส�าคัญด้วยเช่นกัน นอกจากน้ีส่ิงท่ีเราสนใจ คือ  
การออกแบบที่ท�าให้คนมีประสบการณ์ในการใช้พื้นที่ภายนอกอาคารที่ดี รับรู้ได้ถึงองค์ 
ประกอบที่โดดเด่นของพื้นที่ ซึ่งเราก็เอาตรงนี้นี่แหละมาเป็นหัวข้อหลักในการออกแบบ  
อย่างเช่น ในเรื่องของ “ลม” เราก็จะท�าให้คนมีประสบการณ์กับสิ่งที่มองไม่เห็นอย่าง  
“ลม” ซึ่งในกระบวนการออกแบบ เราไม่ได้ศึกษาแค่เชิงเทคโนโลยีอย่างเดียว แต่ในเชิง 
สนุทรยีศาสตร์ด้วย เช่น เราอาจจะเลอืกพนัธุ์ไม้ทีก่ระตุน้ให้คนรบัรูก้ารมอียูข่องลม ต้นไม้ 
แต่ละต้นมีเสียงและฟอร์มที่ไม่เหมือนกัน เช่น ต้นหลิว ที่อาจจะไม่มีเสียง แต่พอลมพัด  
เน่ืองจากมันมีใบท่ีเล็ก ก็จะดูพริ้วได้ง่าย อย่างต้นไผ่ ต้นโพธิ์ ก็จะมีเสียง หรือถ้าเรา 
ไปทุ่งหญ้า ถ้าหญ้ามันสูงหน่อย ถูกลมพัดเป็นคลื่น เราก็จะรู้สึกถึงการมีอยู่ของลม ถึงแม ้
อากาศจะร้อน แต่มันก็ช่วยให้เรารู้สึกดีกับสเปซได้ขึ้นมาบ้าง นอกจากนี้เราก็ต้องการให ้
คนรับรู้และรู้สึกได้ถึงสภาพแวดล้อมที่มีคุณภาพ จนเกิดแรงบันดาลใจที่จะไปสร้างสรรค์ 
สิ่งแวดล้อมที่ดีต่อไปด้วย ยกตัวอย่างเช่น เมื่อเข้ามาในพื้นที่แล้วได้รับความร่มรื่น เห็น
ความเขยีวของต้นไม้ ได้ยินเสียงน�า้ไหล นกร้อง เมือ่กลับไปแล้วก็อาจจะอยากไปปลกูต้นไม้  
สร้างป่า อันนั้นเป็นเป้าหมายสูงสุดของเราเลย  

โปรเจ็คต์ไหนบ้างที่บ่งบอกถึงคาแร็คเตอร์ของสตูดิโอได้ดีที่สุด?
โปรเจ็คต์ ‘ป่าในกรุง’ เป็นโอกาสท่ีเราได้ทดลองท�าเรื่องพวกนี้ ถึงแม้จะไม่เกี่ยวกับเรื่อง
ของ “แดด” หรือ “ลม” เป็นหลัก แต่มันเก่ียวข้องกับการเปลี่ยนแปลงของธรรมชาติ เรา 
อยากท�าให้คนรับรู้ว่าการปลูกต้นไม้ตั้งแต่เป็นกล้าก็สวยได้เหมือนกัน และพอมันโตขึ้น  
มันก็จะค่อยๆ สวยขึ้นเรื่อยๆ อีกอย่างคือ ท�ายังไงให้คนเข้าไปในสเปซท่ีไม่ได้มีดีไซน ์
อะไรมากแล้วรู้สึกดี ประทับใจในสเปซนั้นๆ เราท�างานร่วมกับสถาปนิกตลอดเวลาซึ่ง 
ท�าให้ท้ังโครงการดูกลมกลืนกัน

ยังมีอีกหลายโครงการที่เราได้ทดลองแนวคิดพวกนี้ การประกวดแบบที่ SCG เราก็เอา 
แนวคิดเรื่องของการแก้ไขและฟื้นฟูธรรมชาติ เช่น การเปล่ียนจากน�้าเสียเป็นน�้าดีมาใช ้
ในการออกแบบ ซึ่งมันจะช่วยเปลี่ยนมุมมองที่คนมีต่อแลนด์สเคปว่ามันไม่ใช่แค่เรื่องของ 

What is the concept or working philosophy of LAB?
We put our emphasis on every element and process of natural transformation that  

takes place in the space we work with. We find ways for the design to blend in with  

or complement these elements, making them more distinctive. But in the case where  

there are problems we have to deal with, regeneration is also one of our priorities. The  

thing that we’re also interested in is the kind of design that allows for people to have  

a positive experience in using a quality exterior space and where they are able to  

notice and appreciate the distinctive elements of the space. For instance, a design that  

offers people experiences with the ‘wind,’ which is this visually invisible element. In  

the design process, we study, not only the technological aspect but also the aesthetic  

aspect of it. We may use the kind of tree that stimulates people’s awareness of  

the presence of the wind. Each tree has its own sound and form. Willows don’t make  

sound but they have amazing interaction with the wind because the leaves are very  

small so they flow beautifully. Bodhi or bamboo trees make sounds, whereas grass,  

at a certain height can create amazing waves when hit by the wind. These interactions  

allow us to sense the existence of the wind, so even when the air is hot, we feel better  

about the space somehow.  One of our main intentions is for people to acknowledge  

and recognize the importance of a quality environment so that they feel inspired  

to contribute something to the improvement of the environment they are a part of.  

For example, if they come into the space we created and see the green of the trees,  

the sound of water running, and the experience makes them want to go out there and 

plant trees, help protect the forest, that’s one of our highest goals being achieved.

What are the projects that best describe the character of your studio?
The ‘Metro Urban Forest’ project. It was such a great opportunity to be able to  

experiment with this type of work. It may not directly involve the ‘sun’ or the ‘wind’ but  

it did revolve around the transformation of nature. We want people to know that the  

space where young trees are planted can be beautiful and it will become even more  

beautiful when the trees are all grown. The challenge here is to create the kind of  

space that doesn’t contain that many design elements, but still makes people feel  

good and impressed. We worked very closely with the architect to make the entire  

program realize this great unison. 

There are many other projects that allow us to experiment with these concepts. The 

design competition for SCG is one of the projects where we proposed an idea about  
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LANDSCAPE ARCHITECTS  
OF BANGKOK (LAB)

THERE ARE TWO GREAT DIFFICULTIES WHEN IT COMES TO BEING A  
LANDSCAPE ARCHITECT IN THAILAND. FIRST, IS CONVINCING CLIENTS NOT TO 

REMOVE TREES FROM ONE SITE IN ORDER TO INCORPORATE THEM INTO 
 ANOTHER, AND SECOND, WORKING IN A MANNER THAT ALLOWS FOR THE  

STUDIO TO MAINTAIN THEIR INITIAL VISION
อะไรคือแนวคิดหรือปรัชญาการท�างานของ LAB?
เราจะให้ความส�าคัญกับทุกองค์ประกอบและกระบวนการการเปลี่ยนแปลงทางธรรมชาติ
ที่อยู่ในพื้นที่ที่เราท�างาน และหาวิธีที่จะออกแบบให้กลมกลืนหรือส่งเสริมองค์ประกอบ 
เหล่านี้ให้มีความโดดเด่นชัดเจนมากขึ้นด้วย แต่ในกรณีที่พ้ืนที่ที่เราท�างานมีปัญหา  
การแก้ไขฟื้นฟูพื้นที่ก็เป็นสิ่งที่เราให้ความส�าคัญด้วยเช่นกัน นอกจากนี้สิ่งที่เราสนใจ คือ  
การออกแบบที่ท�าให้คนมีประสบการณ์ในการใช้พื้นที่ภายนอกอาคารที่ดี รับรู้ได้ถึงองค์ 
ประกอบที่โดดเด่นของพื้นที่ ซึ่งเราก็เอาตรงนี้นี่แหละมาเป็นหัวข้อหลักในการออกแบบ  
อย่างเช่น ในเรื่องของ “ลม” เราก็จะท�าให้คนมีประสบการณ์กับสิ่งที่มองไม่เห็นอย่าง  
“ลม” ซึ่งในกระบวนการออกแบบ เราไม่ได้ศึกษาแค่เชิงเทคโนโลยีอย่างเดียว แต่ในเชิง 
สนุทรยีศาสตร์ด้วย เช่น เราอาจจะเลอืกพนัธุ์ไม้ทีก่ระตุน้ให้คนรบัรูก้ารมอียูข่องลม ต้นไม้ 
แต่ละต้นมีเสียงและฟอร์มท่ีไม่เหมือนกัน เช่น ต้นหลิว ท่ีอาจจะไม่มีเสียง แต่พอลมพัด  
เนื่องจากมันมีใบที่เล็ก ก็จะดูพริ้วได้ง่าย อย่างต้นไผ่ ต้นโพธิ์ ก็จะมีเสียง หรือถ้าเรา 
ไปทุ่งหญ้า ถ้าหญ้ามันสูงหน่อย ถูกลมพัดเป็นคลื่น เราก็จะรู้สึกถึงการมีอยู่ของลม ถึงแม ้
อากาศจะร้อน แต่มันก็ช่วยให้เรารู้สึกดีกับสเปซได้ข้ึนมาบ้าง นอกจากนี้เราก็ต้องการให ้
คนรับรู้และรู้สึกได้ถึงสภาพแวดล้อมท่ีมีคุณภาพ จนเกิดแรงบันดาลใจที่จะไปสร้างสรรค์ 
สิ่งแวดล้อมที่ดีต่อไปด้วย ยกตัวอย่างเช่น เมื่อเข้ามาในพื้นที่แล้วได้รับความร่มรื่น เห็น
ความเขยีวของต้นไม้ ได้ยินเสยีงน�า้ไหล นกร้อง เมือ่กลบัไปแล้วกอ็าจจะอยากไปปลกูต้นไม้  
สร้างป่า อันนั้นเป็นเป้าหมายสูงสุดของเราเลย  

โปรเจ็คต์ไหนบ้างที่บ่งบอกถึงคาแร็คเตอร์ของสตูดิโอได้ดีที่สุด?
โปรเจ็คต์ ‘ป่าในกรุง’ เป็นโอกาสท่ีเราได้ทดลองท�าเรื่องพวกนี้ ถึงแม้จะไม่เกี่ยวกับเรื่อง
ของ “แดด” หรือ “ลม” เป็นหลัก แต่มันเกี่ยวข้องกับการเปล่ียนแปลงของธรรมชาติ เรา 
อยากท�าให้คนรับรู้ว่าการปลูกต้นไม้ตั้งแต่เป็นกล้าก็สวยได้เหมือนกัน และพอมันโตขึ้น  
มันก็จะค่อยๆ สวยขึ้นเรื่อยๆ อีกอย่างคือ ท�ายังไงให้คนเข้าไปในสเปซที่ไม่ได้มีดีไซน์ 
อะไรมากแล้วรู้สึกดี ประทับใจในสเปซน้ันๆ เราท�างานร่วมกับสถาปนิกตลอดเวลาซึ่ง 
ท�าให้ทั้งโครงการดูกลมกลืนกัน

ยังมีอีกหลายโครงการท่ีเราได้ทดลองแนวคิดพวกน้ี การประกวดแบบที่ SCG เราก็เอา 
แนวคิดเรื่องของการแก้ไขและฟื้นฟูธรรมชาติ เช่น การเปลี่ยนจากน�้าเสียเป็นน�้าดีมาใช ้
ในการออกแบบ ซึ่งมันจะช่วยเปลี่ยนมุมมองท่ีคนมีต่อแลนด์สเคปว่ามันไม่ใช่แค่เรื่องของ 

What is the concept or working philosophy of LAB?
We put our emphasis on every element and process of natural transformation that  

takes place in the space we work with. We find ways for the design to blend in with  

or complement these elements, making them more distinctive. But in the case where  

there are problems we have to deal with, regeneration is also one of our priorities. The  

thing that we’re also interested in is the kind of design that allows for people to have  

a positive experience in using a quality exterior space and where they are able to  

notice and appreciate the distinctive elements of the space. For instance, a design that  

offers people experiences with the ‘wind,’ which is this visually invisible element. In  

the design process, we study, not only the technological aspect but also the aesthetic  

aspect of it. We may use the kind of tree that stimulates people’s awareness of  

the presence of the wind. Each tree has its own sound and form. Willows don’t make  

sound but they have amazing interaction with the wind because the leaves are very  

small so they flow beautifully. Bodhi or bamboo trees make sounds, whereas grass,  

at a certain height can create amazing waves when hit by the wind. These interactions  

allow us to sense the existence of the wind, so even when the air is hot, we feel better  

about the space somehow.  One of our main intentions is for people to acknowledge  

and recognize the importance of a quality environment so that they feel inspired  

to contribute something to the improvement of the environment they are a part of.  

For example, if they come into the space we created and see the green of the trees,  

the sound of water running, and the experience makes them want to go out there and 

plant trees, help protect the forest, that’s one of our highest goals being achieved.

What are the projects that best describe the character of your studio?
The ‘Metro Urban Forest’ project. It was such a great opportunity to be able to  

experiment with this type of work. It may not directly involve the ‘sun’ or the ‘wind’ but  

it did revolve around the transformation of nature. We want people to know that the  

space where young trees are planted can be beautiful and it will become even more  

beautiful when the trees are all grown. The challenge here is to create the kind of  

space that doesn’t contain that many design elements, but still makes people feel  

good and impressed. We worked very closely with the architect to make the entire  

program realize this great unison. 

There are many other projects that allow us to experiment with these concepts. The 

design competition for SCG is one of the projects where we proposed an idea about  
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การเป็น decorative element แต่สามารถช่วยบ�าบัด ฟื้นฟู และแก้ไขปัญหาส่ิงแวดล้อม 
ได้ด้วย เราจึงเสนอไปว่า ลองใช้ต้นไม้มาช่วยในการบ�าบัดน�้าเสียสิ ในธรรมชาติมันม ี
กระบวนการพวกนี้อยู่แล้วขึ้นอยู่กับว่าเราจะดึงมาใช้ยังไง อีกที่หน่ึงคือ การประกวด  
‘อุทยานจุฬา 100 ปี’ ซึ่งเราได้ท่ีสอง แต่ว่าไอเดียหลายๆ อัน อย่างการบ�าบัดน�้าก็ถูก 
เอามาใช้  ตอนนัน้เราเสนอไปว่า ท�าไมเราไม่ท�าสวนสาธารณะนีใ้ห้กลายเป็นทีบ่�าบดัน�า้เสยี 
ที่สามารถน�าน�้าที่ผ่านการบ�าบัดมารดน�้าต้นไม้ต่อได้ล่ะ แบบที่เราเสนอไปเป็นเหมือนกับ  
forest park ทีไ่ม่ได้เน้นการจดัเรยีงทีส่วยงามเหมอืนกบัพวกสวนลมุฯ แต่เราเลอืกต้นไม้ทีม่ี  
performance โดยเฉพาะต้นไม้ท่ีอยู่กับน�้าเสียได้ดี หรือผลิตออกซิเจนได้เยอะ ซึ่งจุฬาฯ  
เขาก็สนใจ แต่เขาเป็นห่วงเรื่องการดูแลรักษา แต่เขาเอาข้อคิดของเราไปใช้เยอะนะ 

ในมุมมองของคุณ ภูมิสถาปนิกควรจะมีบทบาทยังไง?
เราเป็น physical designer เหมอืนกบัสถาปนกิ อนิทเีรยีดไีซเนอร์ หรอืโปรดักท์ดีไซเนอร์  
แต่ว่าเครื่องมือในการท�างานของเราคือ ธรรมชาติ เช่น ดิน น�้า ต้นไม้ แสงแดด ถ้าเรา 
สามารถที่จะช่วยฟื้นฟูสภาพแวดล้อมได้ สิ่งนี้ก็น่าจะเป็นบทบาทที่เราควรท�ามากที่สุด  
นอกจากการฟื้นฟู มันอาจจะเป็นการส่งเสริมก็ได้ ท้ังในแง่การกระตุ้นให้คนหันมา
ดูแลธรรมชาติ แต่สมมติถ้าเราได้โปรเจ็คต์ท่ีเขาใหญ่ แน่นอนว่าเราคงไม่ต้องท�าอะไร
เลยเพราะธรรมชาติที่นั่นดีอยู่แล้ว แต่ท่ีเราต้องท�าคือ จะท�ายังไงให้คนมีประสบการณ์กับ 
open space นั้นได้ดีขึ้น

คุณคิดว่าอะไรเป็นเรื่องที่ท้าทายที่สุดส�าหรับการท�างานเป็นภูมิสถาปนิกในประเทศไทย?
หลายๆ ครั้ง โปรเจ็คต์ที่เราท�าอาจจะเล็กเกินไปกว่าที่จะเรียกได้ว่าภูมิสถาปนิก โครงการ 
ส่วนใหญ่เราก็ท�าในเมือง อย่างเช่น สวนคอนโดซึ่งมีพื้นที่ไม่มากนัก ความท้าทายก็คือ  
ท�ายังไงให้ตัวเราเองไม่ลืมสิ่งที่เราควรจะท�าจริงๆ ในฐานะภูมิสถาปนิก บางทีเราไม่มี 
โปรเจ็คต์ที่เราจะได้พัฒนาความคิดน้ันๆ ดังน้ัน เราจึงพยายามหาโปรเจ็คต์ หรือการ 
ประกวดแบบที่ท�าให้เราได้พัฒนากระบวนการน้ันๆ บางทีมันอาจจะไม่ได้เปลี่ยนแปลง 
ในยุคของผมก็ได้ การเปลี่ยนแปลงในรูปแบบงานภูมิสถาปัตยกรรมไทยมันค่อนข้างช้า  
ที่ท�าๆ กันก็เป็นเรื่องความสวยงาม เน้นในเรื่องสังคม แต่ให้ความส�าคัญกับส่ิงแวดล้อม 
น้อยกว่า สิ่งเหล่านี้ควรจะถูกบาลานซ์ให้อยู่ในสัดส่วนท่ีพอดี

คุณคิดว่าวงการภูมิสถาปนิกในเมืองไทยตอนนี้เป็นยังไงบ้าง? 
ดขีึน้เยอะครบั แต่ข้อเสยีทีย่งัมกีค็อื คนไทยชอบสเป็คต้นไม้ขนาดใหญ่เส้นผ่านศนูย์กลาง  
20-30 นิว้ ทัง้ๆ ทีใ่นมาเลเซยีหรอืต่างประเทศเขาใช้กนัแค่ 3-4 นิว้ ซึง่การทีเ่ราเอาต้นไม้ 
ใหญ่ขนาดนีม้าท�างาน มนักค็อืการย้ายต้นไม้จากทีอ่ืน่มาลงในพืน้ทีใ่หม่ เราเพ่ิมพืน้ทีส่เีขยีว 
ตรงนี้ แต่ตรงนั้นมันก็หายไป ถ้าทกุคนมวัแต่ย้ายกนัแบบนี ้มนักแ็ทบจะไม่ได้มต้ีนไม้ใหม่ 
เกดิขึน้ คดิดจูรงิๆ แล้วมนักแ็ย่ ไม่ได้หมายถงึแต่คนอืน่ๆ นะ ตวัเราเองกท็�าด้วย แต่ทกุๆ  
ครัง้ผมกจ็ะบอกกบัลกูค้าว่าถ้าคณุไม่จ�าเป็นต้องรบี คณุรอได้ไหม มนัมีประโยชน์มากกว่านะ  
ถ้าทุกคนช่วยกัน หันมาปลูกต้นไม้ใหม่ ปีๆ นึงวงการแลนด์สเคปเราปลูกต้นไม้เยอะมาก
เลยนะ (แต่ส่วนมากก็เป็นการย้ายมาจากที่อื่น)

คุณมีนิยามของ ‘ภูมิสถาปัตยกรรม’ ว่ายังไงบ้าง?
ผมขอมองว่าเป็นหน้าที่ล่ะกัน ก็คือเรื่องการดูแลสภาพแวดล้อม สมัยก่อนเขารวมไปถงึ  
ความคดิทีว่่าสภาพแวดล้อมมนัเกีย่วข้องกบัสงัคมยังไง เราเคยได้ยินบ่อยๆ ว่าการปลูกต้นไม้ 
มนัจะกลายเป็นปอดให้กบัเมอืง ตรงนีเ้องมนักเ็ป็นจดุเริม่ต้นของการนยิาม “ภูมสิถาปนกิ”  
ว่าคอืการเข้ามาช่วย ท�ายังไงให้สภาพแวดล้อมมนัด ีไม่ใช่แค่ว่าดดีู แต่หมายถงึดีขึน้จรงิๆ  
ซึ่งเราก็เชื่อในแนวทางนี้เหมือนกัน เช่น ถ้าคอนโดทุกๆ ท่ีหันมาปลูกต้นไม้ใหม่ ไม่ไปเอา 
ต้นไม้ที่อื่นมาใช้แค่นี้มันก็ดีขึ้นแล้ว 

regeneration of nature, turning wastewater into clean water. These things are included  

in the design and they help to change people’s perceptions about landscape  

architecture, allowing them to see that it isn’t just about a demonstrative element but  

that it has this ability to treat, revitalize and solve environmental problems as well.   

We proposed the idea where trees are used to help with wastewater treatment  

because you can find that nature is full of these types of process and it is up to us to  

figure out how to use them. Another project is the design competition of ‘Chamchuri  

Park,’ in which we won second place, and the idea of wastewater treatment was  

also employed. Our thought was to turn this public park into a place where waste-

water could be treated naturally and the treated water could be used to water the  

plants in the park. It’s basically the idea of a forest park where the trees may not be  

grown in this beautiful arrangement, but we would choose the trees based on their  

performance, especially the kinds that could live and survive on wastewater or the  

types that could produce more oxygen. Chulalongkorn University is interested in the  

concept but there are issues about maintenance that they worry about, but they did  

use many of the ideas we proposed. 

In your view, what should the role of a landscape architect be?
We are a physical designer, just like architects, interior designers or product designers.  

But our tools are nature, earth, water, trees and sunlight. If we are able to help improving  

the environment, that should be the role we dedicate ourselves to. It’s not just about  

regeneration but also reinforcement, encouraging people to take better care of nature.  

If we were assigned a project in Khao Yai, we probably wouldn’t have to do anything 

because the nature there is already so rich so our job would be to help people  

experiencing that open space better. 

What is your greatest challenge working as a landscape architect in Thailand?
Many times, the projects that we have done were too small to be called landscape  

architecture. Most of the works we have realized are in urban areas, such as a  

communal garden in a condominium, which is rather limited in terms of space so the  

challenge is how to keep ourselves from forgetting what we really should be doing.  

As a landscape architect, you don’t always get to work on the project where you can  

really develop your ideas. So, what we do is try to find the kind of project, or design  

competition that allows for us to develop our thought process. The change in Thai-

land’s landscape architecture may not take place in my generation, it has always  

been slow and the focus has always been put on beauty and the social aspects  

whereas the environmental aspects are prioritized less. These things should be  

balanced to be in the right proportion. 

What are your thoughts on today’s landscape architecture industry in Thailand?
It’s much better now. There are certain preferences that have become a bad tradition.  

The thing is that Thai people like large trees with 20-30” diameters while in Malaysia  

or other countries, the maximum diameter is 3-4,” so with the market demanding trees  

of such size, this requires the relocation of trees from one place to another. So, when  

a new green space is being created, another one goes missing. Relocation also  

means that no new trees are being grown. It’s a very bad thing if you think about it.  

It’s not that I don’t do it, I do, but I always ask my clients, can you wait? If you weren’t  

in such a hurry it would be much better, if everyone could wait and let the new trees  

grow. Imagine how many new trees our industry could help grow if everyone took on  

this approach. 

 

What is your definition of “landscape architecture”?
In my view, it’s a duty, taking care of the environment. It used to involve the idea of how  

the environment is related to the society and we often hear this saying that growing  

trees is like creating new lungs for the city. I think that’s the beginning of how a  

landscape architect or landscape architecture should be defined. We step in to make  

the environment better. It isn’t just the appearance but the truly improved environmental  

condition. We, too, believe in this approach, that if every condominium and residential  

project plants new trees of their own, and doesn’t just bring in already mature trees  

from somewhere else, that alone would be an improvement.

landscapebangkok.com

หน้าตรงข้าม
บน, ล่าง การท�างานร่วมกับ
สถาปนิกตลอดเวลา ท�าให้
ภูมิสถาปัตยกรรม และ
โครงสร้างสถาปัตยกรรม 
ในโครงการดูกลมกลืนเป็น
เนื้อเดียวกัน

OPPOSITE PAGE
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CLOSE COLLABORATION 
WITH THE ARCHITECT,  
THE ARCHITECTURAL 
STRUCTURE AND THE 
LANDSCAPE IN ‘METRO 
URBAN FOREST’ SEEM  
TO BLEND INTO ONE  
ALMOST EFFORTLESSLY
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ARCHIVE STUDIO
WORKING ACROSS VARIOUS DESIGN DISCIPLINES, ARCHIVE STUDIO 
IS A DESIGN OFFICE THAT PRACTICES ARCHITECTURE, LANDSCAPE 

ARCHITECTURE, INTERIOR, EXHIBITION AND PRODUCT DESIGN,  
RESULTING IN A MIXED COMPILATION OF WORKS THAT,  

WHILE WIDE-RANGING IN SCALE AND MATERIAL, SHARE A COMMON 
STARTING POINT THROUGH THEIR INTENTION TO SYNCHRONIZE  
SOCIAL, ECONOMICAL AND CONTEXTUAL CONDITIONS INTO  

DESIGN OUTCOMES

อะไรคือแนวคิดหรือปรัชญาเบื้องหลังการท�างานของคุณ?
การออกแบบของออฟฟิศจะเน้นไปท่ีการสร้างพ้ืนที่สีเขียวที่สามารถใช้งาน 
ได้จริง ก่อนหน้านี้เราเคยชอบพวก structure หรือ hardscape ดีไซน์เท่ๆ  
แต่ท�ามาสักพัก ความสนใจเราก็เปลี่ยนเป็นเรื่องการสร้างคุณค่าให้กับพ้ืนที่  
และท�าให้พ้ืนท่ีตรงน้ันใช้งานได้จริง เราเลิกท�าตามดีไซน์แบบประเทศโซน
ยุโรปที่แห้งๆ ร้อนๆ ซึ่งพอน�ามาใช้งานจริงในเมืองไทยมันไม่เวิร์ก ส่วนอีก 
เรือ่งหนึง่คอื เราไม่ได้ออกแบบในฐานะดไีซเนอร์อย่างเดยีว แต่เราจะมองใน 
มุมมองของลูกค้าและผู้ใช้งานด้วย เพื่อรีเช็คว่าถ้าเราเป็นลูกค้า เรายินดีจะ 
จ่ายเงนิเพือ่งานชิน้นีไ้หม หรอืถ้าเราเป็นผู้ใช้งานเราอยากจะใช้พืน้ทีน่ีห้รอืเปล่า  
เราจะค�านึงถึงองค์ประกอบรอบๆ ที่เกี่ยวข้องด้วย

โปรเจ็คต์ไหนที่บ่งบอกถึงคาแร็คเตอร์ของ ARCHIVE STUDIO ได้ดีที่สุด?
เรามีโปรเจ็คต์ท่ีสร้างเสร็จแล้วไม่มากนัก แต่โปรเจ็คต์ที่เราคิดว่าเวิร์กก็คือ  
‘The Connect 38’ ของพฤกษา ท่ีเป็นสวนสาธารณะของหมู่บ้าน และเป็น 
โปรเจ็คต์แรกท่ีเราได้ท�ากับ developer ส่วนใหญ่แล้วพื้นที่ส่วนกลางของ 
หมูบ้่านระดบักลางๆ กจ็ะเป็นแค่สนามหญ้าโล่งๆ มต้ีนไม้ มศีาลาให้นดิหน่อย  
ซึ่งสุดท้ายแล้วคนก็ไม่ค่อยออกมาใช้งานกัน ปัจจุบันนี้คนไทยไม่ค่อยชอบ  
participate กบัพ้ืนทีส่่วนกลางกนัเท่าไร ไปสวนสาธารณะกไ็ม่ค่อยกล้าเข้าไป 
ใช้พื้นที่ที่เปิดโล่ง แต่จะมองหามุมที่มีความเป็นส่วนตัว ดังน้ันเราจึงท�าให้
พื้นที่สีเขียวหน่ึงก้อนใหญ่ๆ แบ่งออกเป็น 4 ก้อน และเชื่อมเข้าด้วยกันด้วย
ทางเดิน โดยแต่ละก้อนก็จะมีผนังก้ันด้านหน้าหรือด้านหลังให้แต่ละพ้ืนที่มี  
room เป็นของตัวเอง เพื่อกระตุ้นให้คนกล้าเข้ามาใช้พ้ืนที่มากขึ้น และมีมุม 
ส่วนตัวแม้จะอยู่ในพื้นที่เปิดอย่างสวนสาธารณะ

What is the concept or working philosophy of your studio?
Our office focuses on the creation of practical green spaces. 
We used to like structure and hardscape, but after a while our  
interest shifted towards the kind of design that brings value to the  
space, something that makes the space functional. We stopped  
following what was popular in Europe or the West, because it’s a  
completely different climate. The design would be too dry and too  
hot for Thailand. We do not approach design only as a designer  
but also as a customer, and the actual user as well. It allows  
us to think from a different point of view, rechecking whether  
we would be willing to pay this amount of money for this work  
if we were in the position of a client, and how we would want to  
use the space. It’s a collective consideration of all the elements.

What are the projects that best describe the character of 
your studio?
We don’t have that many completed projects yet, but one of the  
most successful ones that we really like is ‘The Connect 38’ by  
Pruksa. It’s a communal park of a gated community and it was  
our first project working with a big developer. In most cases,  
the communal area of a middle-segment residential project is  
pretty much an empty field of grass with a moderate amount of  
trees and perhaps a pavilion. And most of the time, the space is  
rarely used. Thai people are less participative with communal  
space. You see everybody in a public park, avoiding the use of  
an open space and looking for the corners that are more private.  
So for this project, we created a large massive green space and  
divided it into four smaller masses using walkways to link them  
all together. Each mass has this wall that creates its own room.  
There is this sense of privacy in the use of public space that  
stimulates people to use it more, kind of like a private corner in  
a public park.
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ในมุมมองของคุณ ภูมิสถาปนิกควรจะมีบทบาทยังไง?
เราต้องเป็นตัวกลางที่เหมาะสม เราได้รับบรีฟมาจากลูกค้า ซ่ึงเป็นบรีฟ 
ในเชงิพาณชิย์มากๆ แต่ในขณะเดยีวกนั กม็คีวามคาดหวงัมาจากฝ่ังของผู้ใช้ 
งานที่ต้องการมีคุณภาพชีวิตท่ีดีด้วย รวมไปถึงเราเองก็มีความต้องการที่จะ 
สร้างพื้นที่สีเขียว เพราะฉะนั้น เราคิดว่าบทบาทของภูมิสถาปนิกน่าจะเป็น 
เรื่องของการสมดุลทุกๆ อย่างให้อยู่ในจุดเหมาะสม เราอาจจะยังไม่ได้คิด 
ไปถึงเรื่องที่ใหญ่กว่าอย่างในเชิงสังคมมากนัก แต่ก็ให้พื้นท่ีเล็กๆ เหล่านี้  
ค่อยๆ กระจายออกไป 

คณุมองว่าวงการภมูสิถาปนกิในเมอืงไทยตอนนีเ้ป็นยงัไงบ้าง?
เราคิดว่าเราอยู่ในช่วงที่ก�าลังบูม ทุกวันนี้ภูมิสถาปนิกไทยก็ถือว่ามีชื่อเสียง 
ในต่างประเทศ และส�าหรับในประเทศก็ดูเหมือนว่าสังคมจะให้ความสนใจ 
มากขึ้นกว่าแต่ก่อน เมื่อ 10 ปีก่อน คนยังเข้าใจว่าเราเป็นแค่คนออกแบบ 
ต้นไม้ ตอนนี้พอเรามีบทบาทในโครงการท่ีอยู่อาศัยมากข้ึน และเริ่มที่จะ 
ถูกน�ามาใช้ในเชิงการตลาดเพราะพ้ืนที่สีเขียวกลายมาเป็นจุดขายของ 
โครงการ คนก็เลยรับรู้ และเห็นความส�าคัญของวิชาชีพภูมิสถาปนิกมาก 
ขึ้นตามไปด้วย

ทิศทางการท�างานของ ARCHIVE STUDIO จะเป็นยังไงในอนาคต?
เรายังอยากจะเป็นดีไซน์สตูดิโอเล็กๆ เราอยากให้ดีไซเนอร์ในสตูดิโอม ี
ความยูนีค เพราะระบบที่เราวางไว้คือ คนน้อยแต่ต้องผลิตงานได้เท่ากับ 
คนมาก ส่วนโปรเจ็คต์ที่เราอยากท�าก็คงเป็นพวกคอนโดฯ หรือพื้นที่สีเขียว 
อย่างสวนสาธารณะ และพวก urban space 

คุณมีนิยามของ ‘ภูมิสถาปัตยกรรม’ ว่ายังไง?
ส�าหรบัเรามนัหมายถงึ “ทีอ่ยู่อาศยัทีไ่ม่มกีรอบ” เรามองว่ามนัเป็นทีอ่ยู่อาศยั 
เพราะว่ามันต้องเป็นพื้นที่ท่ีเข้าไปใช้ได้ อยู่แล้วสบาย มีกิจกรรมเกิดขึ้นได้  
เหมือนกับอยู่ในสถาปัตยกรรมแต่ไม่มีกรอบ

In your view, what should the role of a landscape architect be?
We have to be an appropriate mediator. We receive a brief from  
a client for a very commercial project but at the very same time,  
there’s this expectation from the users’ side for the space to  
contribute something that can improve their quality of life while  
it is also our wish to create more green space. At the end of the  
day, I think the role of landscape architects is about finding the  
right balance, putting everything where it should be. We haven’t  
thought about it at the social scale, but at the very least, these  
small spaces we have created are parts of a bigger development  
and they are gradually expanding.

What are your thoughts on today’s landscape architecture 
industry in Thailand?
It’s booming. Thai landscape architects are becoming more  
reputable in the global market. As for Thailand, landscape  
architecture is more recognized than it was before. 10 years ago,  
people thought that we were just someone who chose trees  
to be planted in a garden. The role of landscape architecture in  
residential projects is growing and it’s marketable because it’s one  
of the project’s selling points.  And as a result, people recognize  
and accept our profession more than they ever had in the past.  

What is ARCHIVE STUDIO’s future direction?
We want to keep our position as a small design studio. We want  
our designers to be unique in their own ways. Basically, our system  
is that we have to be able to produce works to our desired level 
of quality while working with the quantity and amount of people  
that we have. The projects we want to do are condominiums, or  
public parks as well as other types of urban spaces.

What is your definition of “landscape architecture”?
It’s a living space that has no frame. We think of it as a living  
space because it’s usable, it gives people comfort and there are  
all kinds of activities happening. It’s like you’re inside a piece of  
architecture but there’s no definite frame or boundary.

archivestudio.org
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ในมุมมองของคุณ ภูมิสถาปนิกควรจะมีบทบาทยังไง?
เราต้องเป็นตัวกลางที่เหมาะสม เราได้รับบรีฟมาจากลูกค้า ซึ่งเป็นบรีฟ 
ในเชงิพาณชิย์มากๆ แต่ในขณะเดยีวกนั กม็คีวามคาดหวงัมาจากฝ่ังของผู้ใช้ 
งานที่ต้องการมีคุณภาพชีวิตที่ดีด้วย รวมไปถึงเราเองก็มีความต้องการที่จะ 
สร้างพื้นที่สีเขียว เพราะฉะนั้น เราคิดว่าบทบาทของภูมิสถาปนิกน่าจะเป็น 
เรื่องของการสมดุลทุกๆ อย่างให้อยู่ในจุดเหมาะสม เราอาจจะยังไม่ได้คิด 
ไปถึงเรื่องท่ีใหญ่กว่าอย่างในเชิงสังคมมากนัก แต่ก็ให้พื้นที่เล็กๆ เหล่านี้  
ค่อยๆ กระจายออกไป 

คณุมองว่าวงการภมูสิถาปนกิในเมอืงไทยตอนนีเ้ป็นยงัไงบ้าง?
เราคิดว่าเราอยู่ในช่วงท่ีก�าลังบูม ทุกวันน้ีภูมิสถาปนิกไทยก็ถือว่ามีชื่อเสียง 
ในต่างประเทศ และส�าหรับในประเทศก็ดูเหมือนว่าสังคมจะให้ความสนใจ 
มากข้ึนกว่าแต่ก่อน เมื่อ 10 ปีก่อน คนยังเข้าใจว่าเราเป็นแค่คนออกแบบ 
ต้นไม้ ตอนนี้พอเรามีบทบาทในโครงการที่อยู่อาศัยมากขึ้น และเริ่มที่จะ 
ถูกน�ามาใช้ในเชิงการตลาดเพราะพ้ืนท่ีสีเขียวกลายมาเป็นจุดขายของ 
โครงการ คนก็เลยรับรู้ และเห็นความส�าคัญของวิชาชีพภูมิสถาปนิกมาก 
ขึ้นตามไปด้วย

ทิศทางการท�างานของ ARCHIVE STUDIO จะเป็นยังไงในอนาคต?
เรายังอยากจะเป็นดีไซน์สตูดิโอเล็กๆ เราอยากให้ดีไซเนอร์ในสตูดิโอม ี
ความยูนีค เพราะระบบที่เราวางไว้คือ คนน้อยแต่ต้องผลิตงานได้เท่ากับ 
คนมาก ส่วนโปรเจ็คต์ที่เราอยากท�าก็คงเป็นพวกคอนโดฯ หรือพื้นที่สีเขียว 
อย่างสวนสาธารณะ และพวก urban space 

คุณมีนิยามของ ‘ภูมิสถาปัตยกรรม’ ว่ายังไง?
ส�าหรบัเรามนัหมายถงึ “ทีอ่ยู่อาศยัทีไ่ม่มกีรอบ” เรามองว่ามนัเป็นทีอ่ยู่อาศยั 
เพราะว่ามันต้องเป็นพ้ืนท่ีท่ีเข้าไปใช้ได้ อยู่แล้วสบาย มีกิจกรรมเกิดขึ้นได้  
เหมือนกับอยู่ในสถาปัตยกรรมแต่ไม่มีกรอบ

In your view, what should the role of a landscape architect be?
We have to be an appropriate mediator. We receive a brief from  
a client for a very commercial project but at the very same time,  
there’s this expectation from the users’ side for the space to  
contribute something that can improve their quality of life while  
it is also our wish to create more green space. At the end of the  
day, I think the role of landscape architects is about finding the  
right balance, putting everything where it should be. We haven’t  
thought about it at the social scale, but at the very least, these  
small spaces we have created are parts of a bigger development  
and they are gradually expanding.

What are your thoughts on today’s landscape architecture 
industry in Thailand?
It’s booming. Thai landscape architects are becoming more  
reputable in the global market. As for Thailand, landscape  
architecture is more recognized than it was before. 10 years ago,  
people thought that we were just someone who chose trees  
to be planted in a garden. The role of landscape architecture in  
residential projects is growing and it’s marketable because it’s one  
of the project’s selling points.  And as a result, people recognize  
and accept our profession more than they ever had in the past.  

What is ARCHIVE STUDIO’s future direction?
We want to keep our position as a small design studio. We want  
our designers to be unique in their own ways. Basically, our system  
is that we have to be able to produce works to our desired level 
of quality while working with the quantity and amount of people  
that we have. The projects we want to do are condominiums, or  
public parks as well as other types of urban spaces.

What is your definition of “landscape architecture”?
It’s a living space that has no frame. We think of it as a living  
space because it’s usable, it gives people comfort and there are  
all kinds of activities happening. It’s like you’re inside a piece of  
architecture but there’s no definite frame or boundary.

archivestudio.org
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SAืืNITAS STUDIO
SANITAS STUDIO DELVES INTO THE REALMS OF BOTH LANDSCAPE  

ARCHITECTURE AND FINE ART, DRAWING FROM ELEMENTS SUCH 
AS SOCIAL CONTEXT, CULTURAL NORMS AND HUMAN BEHAVIOR TO 

DEVELOP WORKS THAT EXPLORE THE VARIOUS POSSIBILITIES OF 
INTERACTION AND FORMS OF DIALOG THAT CAN BE FACILITATED 

BETWEEN PEOPLE AND THE BUILT ENVIRONMENT

What are the design approaches or philosophies behind your 
studio? 
With our work, the design principle and concept is always about  
the juxtaposition between nature and humans; there is always  
a combination and a balance between the manmade and nature 
in both our artworks and landscape works as well. 

Which of your studio’s projects describes your design philoso-
phy the best and how? 
‘WYNE Sukhumvit’ was the studio’s first project where we created  
a sales gallery and a garden for the condominium. The main idea  
was to bring nature and the sense of a sanctuary that used to be  
common in the Phra Khanong area back again, while also  
encouraging people’s awareness of the relationship between  
the manmade and nature. I introduced the concept of ‘revealing’  
where it is as if you are peeling back the architectural shell and  
revealing the sanctuary inside. I started experimenting with the  
local material of traditional Thai mirror glass that we commonly  
use in the temples. When set at different angles, it reflects the sky  
and surrounding landscape. 

Another recently completed work is a commissioned artwork in  
a public park (Patumwananurak Park) next to CentralWorld. The  
city context there is very dense and diverse. We wanted to create  
a sequence for people to follow and move from an urban position  
where our mind can be everywhere to that of being in nature  
where you may feel smaller and more aware of your surroundings.  
We call it ‘CRAFTED LAND’ and there are only two materials,  
rammed earth and the reflective stainless steel. People can visit  
the park to relax and have a conceptual experience as they cut  
through the topography and find their own space while also  
becoming more aware of themselves in the city. 

อะไรคือแนวคิดหรือปรัชญาเบื้องหลังการท�างานของคุณ?
ด้วยลักษณะงานของเรา หลักการท�างานและแนวคิดมักจะเป็นเรื่องของการ 
อยูเ่คยีงข้างกนัของธรรมชาตแิละมนษุย์ และมนักม็กัจะมกีารผสมผสานและ 
ความสมดุลระหว่างสิ่งที่มนุษย์สร้างขึ้นและธรรมชาติอยู่ในงานศิลปะและ 
ภูมิสถาปัตยกรรมของเราด้วยเช่นกัน 

โปรเจ็คต์ไหนที่บ่งบอกถึงคาแร็คเตอร์ของ Sanitas Studio ได้ดีที่สุด?
‘WYNE Sukhumvit’ คือโปรเจ็คต์แรกของเรา เราได้รับมอบหมายให้ 
ออกแบบ sales gallery และ สวนของโครงการคอนโดมิเนียม โดยมีแนวคิด 
หลักคือการน�าเอาธรรมชาติและลักษณะของความศักด์ิสิทธ์ิของพื้นที่ที่เคย 
เป็นส่วนหนึ่งของย่านพระโขนงกลับมาอีกครั้ง ในขณะเดียวกันพื้นที่น้ีก็ช่วย 
ขับเน้นให้ผู้คนตระหนักถึงความสัมพันธ์ระหว่างธรรมชาติกับสิ่งที่มนุษย ์
สร้างขึ้น เราน�าเสนอแนวคิดของการ “เปิดเผย” ที่คนจะรู้สึกราวกับว่าพวก 
เขาก�าลังลอกเปลือกสถาปัตยกรรมออกเพ่ือเผยให้เห็นสถานที่ศักดิ์สิทธิ์ 
ภายใน เราเริม่ทดลองใช้วสัดทุ้องถิน่อย่างกระจกสทีีค่นไทยใช้ในการตกแต่ง 
อุโบสถวัด เมื่อถูกจัดวางในมุมที่ต่างกัน กระจกพวกน้ีจะสะท้อนท้องฟ้าและ
สภาพแวดล้อมโดยรอบ

อีกงานหน่ึงท่ีเพิ่งเสร็จสิ้นไปก็คืองานศิลปะท่ีเราได้รับเงินทุนสนับสนุนให้ 
สร้างขึ้น ที่ตั้งอยู่ในสวนสาธารณะปทุมวันอนุรักษ์ข้างห้างสรรพสินค้า 
เซ็นทรัลเวิลด์ ซ่ึงเป็นบริบทเมืองท่ีมีความหนาแน่นและหลากหลายมาก  
เราอยากจะสร้างล�าดับพื้นที่ที่น�าให้คนเดินตามและเคลื่อนย้ายตัวเองออก 
จากจุดใดจุดหน่ึงของเมืองท่ีซ่ึงความคิดของเราสามารถเดินทางไปที่ไหน 
ก็ได้ ในขณะที่ประสบการณ์ของการถูกล้อมรอบด้วยธรรมชาติท�าให้เรา 
รู้สึกว่าเป็นเพียงส่วนเล็กๆ ของสิ่งแวดล้อมที่ย่ิงใหญ่กว่าตัวเรามาก เรา 
เรียกพื้นที่นี้ว่า ‘CRAFTED LAND’ ซึ่งจะประกอบข้ึนจากวัสดุเพียงสองชนิด 
เท่านั้น นั่นคือ ดินอัด (rammed earth) และสเตนเลส คนสามารถเข้ามา 
เย่ียมชมสวนและพักผ่อนได้ตามอัธยาศัย ในขณะเดียวกัน พวกเขาก็จะได ้
มีประสบการณ์เชิงแนวคิดกับพื้นที่ พวกเขาจะเดินผ่านลักษณะภูมิประเทศ 
ทีถ่กูสร้างขึน้ก่อนทีจ่ะค้นพบพืน้ทีท่ีเ่ป็นของตวัเองในขณะทีเ่กดิความตระหนกั 
รู้ถึงการมีอยู่ของตนในเมืองแห่งนี้
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In your opinion, what do you feel the role of a landscape  
architect should or could be? 
Nowadays, it is very hard to be just one thing, as it is a very  
multidisciplinary period. So, when we are a landscape architect  
for a project we need to also be a landscape architect for the  
whole. The purpose is not just only to serve our client, but also  
to serve the world and be responsible for our project by thinking  
about other projects, the neighbors and people passing by.  

How would you describe what is going on in Thailand’s  
landscape design scene now? 
I think Thailand is starting to learn more about landscape  
architecture. Before I graduated it was very rare and there were  
not more than five offices in Thailand. Also, 15 years ago, people  
were concerned with aesthetics or the style of landscape but  
now I think people are more concerned about green architecture  
and sustainable thinking as they are becoming more aware of  
the environment.

How do you position yourself in the future? 
I enjoy what I am doing a lot, working with both landscape and  
art installation and trying to combine these disciplines because  
they are similar but have a different kind of audience. I try to do  
what I do best and I believe that the message inside will get  
delivered to people. Ultimately, what we try to do is to build an  
attitude among people by the message of our works. For me it  
is not about building green architecture but rather to build an  
attitude and increase awareness of the environment. 

Please give us your definition of a “landscape architecture”? 
In the past, people lived with nature more. When we developed  
what we call civilization we started to try to control nature and  
I think what we need to do now is to listen to nature and the  
landscape more and try not to control it but to frame it -  bringing  
it closer to the people and the urban environment. 

sanitasstudio.com

ในมุมมองของคุณ ภูมิสถาปนิกควรจะมีบทบาทยังไง?
ตอนนี้มันเป็นเรื่องยากแล้วท่ีคุณจะเป็นอะไรเพียงอย่างใดอย่างหนึ่ง เพราะ 
มันเป็นยุคสมัยแห่งสหวิทยาการ เพราะฉะน้ันนอกจากสถานะของการเป็น 
ภูมิสถาปนิกของโครงการๆ หน่ึงแล้วน้ัน เราต้องเป็นภูมิสถาปนิกเพื่อภาพ 
รวมทัง้หมดด้วย จดุประสงค์ไม่ใช่แค่การตอบสนองความต้องการของลกูค้า  
หากแต่เป็นการรับใช้โลกใบนี้และมีความรับผิดชอบต่องานแต่ละชิ้นที่เราท�า  
โดยค�านึงถึงตัวงานเอง รวมไปถึงเพื่อนบ้านที่อยู่ล้อมรอบและผู้คนที่เดิน 
ผ่านไปมาด้วย

คุณมองว่าวงการภูมิสถาปนิกในเมืองไทยตอนนี้เป็นยังไงบ้าง?
เราว่าประเทศไทยก�าลังเริ่มที่จะเรียนรู้เกี่ยวกับภูมิสถาปัตยกรรมมากข้ึน  
ก่อนที่เราจะเรียนจบนี่เป็นอาชีพที่ไม่ค่อยมีใครท�าและในเมืองไทยก็มีบริษัท 
ภูมิสถาปนิกไม่ถึง 5 บริษัทเลยด้วยซ�้า 15 ปีท่ีแล้วคนจะให้ความส�าคัญกับ 
เรื่องของสุนทรียะและรูปแบบของงานมากกว่า แต่ตอนน้ีคนเริ่มที่จะค�านึง 
ถึงเรื่องอย่างสถาปัตยกรรมสีเขียวและการคิดเชิงย่ังยืน เพราะพวกเขาเริ่ม 
มีความตระหนักในประเด็นปัญหาสิ่งแวดล้อมมากขึ้น 

ทิศทางการท�างานของ Sanitas Studio จะเป็นยังไงในอนาคต?
เรามคีวามสขุกบัสิง่ทีเ่ราก�าลงัท�าในตอนนีม้าก น่ันคอืการได้ท�างานกบัโปรเจค็ต์ 
ที่มีทั้งความเป็นภูมิสถาปัตถ์และศิลปะจัดวาง โดยเราพยายามจะผสมผสาน 
สาขาวทิยการต่างๆ เพราะมนัมคีวามคล้ายคลงึกนัอยู่ แม้ว่ากลุม่ผูช้มจะเป็น 
คนละกลุ่มกันก็ตาม เราพยายามจะท�าในสิ่งที่คิดว่าเราถนัดที่สุดและเช่ือ 
ว่าสารที่เราต้องการส่งออกไปน้ันจะไปถึงคนอื่นๆ ได้ ท่ีสุดแล้วสิ่งที่เรา 
พยายามท�ากันอยู่ก็คือการสร้างทัศนคติใหม่ๆ ให้กับคนอ่ืนๆ ผ่านสารที่ 
เราส่งออกไปกับผลงานที่เราท�า ส�าหรับตัวเราแล้วมันไม่ใช่แค่เรื่องของการ 
สร้างสถาปัตยกรรมสีเขียว แต่เป็นเรื่องของการสร้างทัศนคติและเพ่ิมความ 
ตระหนักต่อสิ่งแวดล้อมของผู้คน

คุณมีนิยามของ ‘ภูมิสถาปัตยกรรม’ ว่ายังไง?
ผูค้นในอดตีมอียู่ใกล้กบัธรรมชาตมิากกว่าปัจจบุนั เมือ่สิง่ทีเ่ราเรยีกว่าอารย- 
ธรรมได้รบัการพัฒนาขึน้มา เราก็เริม่ทีจ่ะเข้าไปควบคมุธรรมชาต ิซึง่เราคดิ 
ว่าสิ่งที่พวกเราทุกคนต้องท�าในตอนน้ีคือการฟังเสียงธรรมชาติและภูมิทัศน์ 
ให้มากขึ้น และพยายามท่ีจะไม่เข้าไปควบคุมมัน หากแต่เป็นการล้อมกรอบ 
มันเอาไว้ น�ามันเข้ามาใกล้ชิดกับผู้คนและสิ่งแวดล้อมของเมืองให้มากขึ้น

หน้านี้
พื้นที่ภายในของ ‘CRAFTED 
LAND’ ถูก cladding  
ด้วยสเตนเลสสตีลผิวมัน
เพื่อสร้างเงาสะท้อน และ
ตอบสนองคอนเซ็ปต์ของ
โครงการที่ต้องการให้ผู้ที่
เดินเข้ามาในบริเวณนี้ได้ 
ผ่อนคลาย และจ้องมอง
เข้าไปภายในของตัวเอง

THIS PAGE
THE INTERNAL SPACE WITHIN  
‘CRAFTED LAND’ WAS CLAD 
WITH GLOSSY STAINLESS 
STEEL IN ORDER TO CREATE  
A SOURCE OF REFLECTION 
WHILE ALSO RESPONDING  
TO THE PROJECT’S CONCEPT  
THAT PEOPLE CAN VISIT 
THE PARK TO RELAX,  
REFLECT, AND HAVE A  
CONCEPTUAL EXPERIENCE

หน้าตรงข้าม
‘CRAFTED LAND’   
land art ใจกลางเมืองที่
ก�าลงัจะเป็นพื้นที่พักผ่อน
หย่อนใจแห่งใหม่ส�าหรับ
คนกรุงเทพฯ

OPPOSITE PAGE
‘CRAFTED LAND’, A WORK 
OF LAND ART WHICH WILL 
SOON BE AN INTRIGUING 
ELEMENT OF THE NEWEST 
PUBLIC PARK IN BANGKOK
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